

ISSN 2070-9773

# КЛИО



## KLIO





## СОДЕРЖАНИЕ

### ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Солнышкин А.А.** (Санкт-Петербург). Петроградский (Ленинградский) университет в советской периодике 1922–1929-х гг..... 13

### ИСТОРИОГРАФИЯ

- Массов А.Я.** (Санкт-Петербург). Вклад В.В. Носкова и Б.Н. Комиссарова в изучение истории стран Южно-Тихоокеанского региона..... 24

### ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Лихенко А.В.** (Москва). Еще раз о датировке фресок XIII века в церкви Иоанна Богослова в Верии ..... 31
- Жирков Ф.Р.** (село Амга, Республика Саха (Якутия)). Монголы в походе и повседневной жизни (по «Запискам» Карпини и Рубрука)..... 42
- Володина О.В., Земляничин В.А.** (Санкт-Петербург). Фламандский поход Людовика X..... 49
- Арбеков А.Б.** (Тула). «Заклятый враг Англии». Восточный вопрос в российско-британских отношениях сквозь призму образа генерала А.Н. Куропаткина в британской прессе..... 57
- Павлова О.К., Куренков М.М.** (Санкт-Петербург). Эволюция и идейные установки пангерманского движения..... 65
- Вартаньян Э.Г.** (Краснодар). Влияние революционных событий в Закавказье начала XX в. на революцию 1905–1911 гг. в Иране ..... 74
- Хавкин Б.Л.** (Москва). Немцы, которые спасали евреев ..... 80
- Аккузинов А.К.** (Москва). Историография 1991–2023 годов вклада Казахстана в Победу СССР в Великой Отечественной войне..... 90

### ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Литвинов В.П., Алонцева Д.В.** (Елец). Формирование административных границ Туркестанского генерал-губернаторства и организация краевого управления ..... 96
- Каримов Т.Т.** (Казань). Вотчинник Исергап Солтанаев – основатель деревни Исергапово Кыр-Еланской поземельной волости ..... 104
- Каримов Р.Т.** (Казань). Население д. Балтачево Гарейской поземельной волости (вторая половина XVII – середина XIX вв.)..... 112
- Окрошидзе Л.Г., Юренков А.К.** (Москва). Новые факты о жизни первого русского реставратора Андрея Филипповича Митрохина (1765-1845). Часть II ..... 117
- Кондаков Ю.Е.** (Санкт-Петербург). Палестинский комитет (1859–1864 гг.) ..... 123
- Гриценко А.И.** (Москва). Бытовые условия жизни казённых студентов Московского университета середины XIX в. в зеркале административных документов..... 132
- Михеева Г.В.** (Санкт-Петербург). Вклад Императорской Публичной библиотеки в укрепление основ государственности России..... 138

<b>Панкрашин С.А.</b> (Москва). Морганатический брак в доме Романовых в XIX – начале XX вв.: от возникновения до кризиса .....	149
<b>Яхимович С.Ю.</b> (Хабаровск). Профессиональные объединения российских эмигрантов в Маньчжурии на примере торгово-промышленных служащих и автомобилистов (1935–1945 гг.) .....	157
<b>Дьяков С.И.</b> (Санкт-Петербург). К истории Казанского высшего артиллерийского командного училища (военного института) имени маршала артиллерии М.Н. Чистякова (1940–1959 гг.) .....	165
<b>Орлов В.В.</b> (Москва). Управление промышленностью СССР в 1957–1964 гг.: исторический опыт, особенности, результаты .....	176
<b>Кокорев М.А.</b> (Москва). Общественное движение воинов-интернационалистов – ветеранов войны в Афганистане: 1985–1989 гг. ....	182
<b>Смирнов А.В.</b> (Краснодар). Особенности изображения взаимоотношений русских земель и Золотой Орды в советском кинематографе .....	190
<b>Доржиева В.В., Слепцова О.Ю.</b> (Магадан). Национальная политика в отношении северных народов в постсоветский период. Нормативно-правовой аспект .....	199
<b>Еремин С.В.</b> (Нижевартовск). Образ Первой мировой войны в исторической памяти постсоветского общества 1992–2022 гг. ....	208

## **ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ**

<b>Сычев Н.Ф.</b> (Москва). Разъяснения министра внутренних дел А.А. Макарова по запросам о Ленских событиях в общественном мнении (апрель 1912 г.) .....	218
---	-----

## **МНЕНИЕ**

<b>Лапина И.Ю., Каргапольцев С.Ю.</b> (Санкт-Петербург). Цивилизационные вызовы и системные проблемы отечественного социогенеза. Часть 1 .....	226
--	-----

## CONTENTS

### SOURCE STUDIES

- Solnyshkin A.A.** (St. Petersburg). Petrograd (Leningrad) University in Soviet periodicals of 1922–1929..... 13

### HISTORIOGRAPHY

- Massov A.Ya.** (St. Petersburg). Contribution of Vladimir V. Noskov and Boris N. Komissarov in the study of the South Pacific countries' history .....24

### GENERAL HISTORY

- Likhenko A.V.** (Moscow). To the question of dating the 13th century frescoes in the Church of St. John the Evangelist in Veria.....31
- Zhirkov F.R.** (Amga village, Republic of Sakha (Yakutia)). Mongols in the campaign and everyday life (according to the "Notes" of Carpini and Rubruk) .....42
- Volodina O.V., Zemlyanitsin V.A.** (St. Petersburg). Flemish Campaign of Louis X.....49
- Arbekov A.B.** (Tula). "An Avowed Enemy of England". The Eastern Question in Russian-British relations through the lens of the image of General A.N. Kuropatkin in the British press..... 57
- Pavlova O.K., Kurenkov M.M.** (St. Petersburg). Evolution and ideological guidelines of the Pan-German movement .....65
- Vartanyan E.G.** (Krasnodar). The influence of revolutionary events in Transcaucasia at the beginning of the twentieth century on the bourgeois revolution of 1905–1911 in Iran ..... 74
- Khavkin B.L.** (Moscow). The Germans who saved the Jews..... 80
- Akkuzinov A.K.** (Moscow). Historiography of Victory in the Great Patriotic War in Kazakhstan and Russia (1991–2023).....90

### NATIONAL HISTORY

- Litvinov V.P., Alontseva D.V.** (Yelets). The formation of the administrative boundaries of the Turkestan general government and the organization of regional administration .96
- Karimov T.T.** (Kazan). Votchinnik Isergap Soltanaev – founder of the village of Isergapovo, Kyr-Elan land volost.....104
- Karimov R.T.** (Kazan). Population of the village of Baltachevo of the Garey land volost (second half of the XVII – mid-XIX centuries) ..... 112
- Okroshidze L.G., Yurenkov A.K.** (Moscow). New facts about the life of the first Russian restorer Andrey Filippovich Mitrokhin (1765-1845). Part II ..... 117
- Kondakov YU.E.** (St. Petersburg). Palestine Committee (1859–1864)..... 123
- Grytsenko A.I.** (Moscow). Living conditions of Moscow University state-paid students in the mid XIX<sup>th</sup> century reflected in administrative documents .....132
- Mikheyeva G.V.** (St. Petersburg). Contribution of the Imperial Public Library to strengthening the foundations of Russian statehood..... 138
- Pankrashin S.A.** (Moscow). Morganatic marriage in the House of Romanovs in 19<sup>th</sup> and the beginning of the 20<sup>th</sup> centuries: from emergency to crisis ..... 149

<b>Yakhimovich S.Yu.</b> ( <i>Khabarovsk</i> ). Professional associations of Russian emigrants in Manchuria on the example of commercial and industrial employees and motorists (1935–1945).....	157
<b>Dyakov S.I.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). On the history of the Kazan Higher Artillery Command School (military institute) named after Marshal of Artillery M.N. Chistyakov (1940–1959).....	165
<b>Orlov V.V.</b> ( <i>Moscow</i> ). Industrial management of the USSR in 1957-1964: historical experience, features, results.....	176
<b>Kokorev M.A.</b> ( <i>Moscow</i> ). Social movement of international war veterans in Afghanistan: 1985–1989 .....	182
<b>Smirnov A.V.</b> ( <i>Krasnodar</i> ). Features of the representation of the relationship between Russian lands and the Golden Horde in Soviet cinema .....	190
<b>Dorzheeva V.V., Sleptsova O.Yu.</b> ( <i>Magadan</i> ). National policy towards northern peoples in the post-Soviet period. Regulatory aspect.....	199
<b>Eremin S.V.</b> ( <i>Nizhnevartovsk</i> ). The image of the First World War in the historical memory of the Post-Soviet society in 1992-2022 .....	208

## CHARACTERS OF HISTORY

<b>Sychev N.F.</b> ( <i>Moscow</i> ). Explanations of the Minister of Internal Affairs A.A. Makarov on inquiries about the Lena events in public opinion (April 1912).....	218
--	-----

## OPINION

<b>Lapina I.Yu., Kargapoltsev S.Yu.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). Civilization challenges and systemic problems of domestic sociogenesis. Part 1.....	226
--	-----